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تجارت

اقتصاد بزرگتر 
با رونق صنعت و توليد

ادامه از صفحه یک
...عبور کردن از پیچ سخت تحریم ها ربط مستقیم دارد به تعریفی که هرکس 
می تواند از عبور و سختی بدهد. آن طور که من می خواهم تعریف کنم، باید 
ب��رای ای��ن گ��ذر یک ما به ازای واقعی یافت؛ از نظر من زمانی می توانیم ادعا 
کنیم از پیچ سخت تحریم ها عبور کردیم که بتوانیم به راحتی نفت خود را 
بفروشیم، درآمدهای ارزی خود را آزادانه وارد کشور کنیم و با سیاست های 
اجرا شده از سوی نهادهای بالادستی شکوفایی اقتصادی به وجود آید. به بیان 
ساده تر زمانی می توانیم ادعا کنیم که از سختی ها عبور کردیم که از کشوری 
مصرف کننده به اقتصادی تولید کننده تبدیل شویم. طبعا با این تعریف ما 

هنوز مسیری طولانی تا گذر از این تنگه داریم.
اقتصاد ایران در دو س��ال گذش��ته از ش��وک خروج امریکا از برجام و تحریم 
اقتصادی یک جانبه این کشور آسیب هایی دید. با این حال مساله این است 
که حاکمیت ایالات متحده اگر بخواهد اقتصاد ایران در س��الهای آینده هم 
رش��د منفی به اندازه امس��ال داش��ته باش��د، باید بتواند حداقل اروپا را با خود 
متحد کند تا تحریم ایران در ش��ورای امنیت به تصویب برس��د. با این همه 
ت��ک روی  آمریکایی ه��ا و ش��رایط خاص امروز ای��ن اتفاق را تا حدود زیادی 

نامحتمل کرده است.
اقتصاد ایران چنانچه با تحریم های بیشتری مواجه نشود، که در شرایط فعلی 
محتمل نیست، در سال آینده وضعیتی دیگر خواهد داشت؛ چرا که شوکی به 
اقتصاد ایران در سال گذشته وارد شد و به منفی شدن شاخص های اقتصادی، 
از طریق منفی کردن رش��د اقتصادی و بالا رفتن نرخ تورم، منجر ش��د. پس 
از وارد شدن یک شوک اگر شوک جدیدی به وجود نیاید، طبیعی است که 
روند اقتصادی به تعادل برسد ولی این مهم ناشی از اجرای سیاست خاصی 
نیست بلکه حاصل کاهش اثر بحرانی آن شوک است. این میان باید توجه 
داش��ت که مقایس��ه اصلی نباید میان شاخص های دو سال متفاوت صورت 
گیرد که باید حاصل مقایسه قیمت کالاها باشد؛ براین اساس می توان گفت 
قیمت کالاها در سال آینده به وضعیت دو سال پیش باز نخواهد گشت و این 
صرفا کالاهای وارداتی را شامل نمی شود بلکه دیگر کالاها و از جمله تولیدات 

داخلی را هم در بر می گیرد.
مساله اصلی اقتصاد ایران به طور کلی این است که باید قرص نان خود را بزرگ 
کنیم یعنی با رشدی مناسب اقتصاد بزرگ تر شود و این رشد باید در بخش 
صنعت و تولید رخ دهد. موانع عملی نشدن این مهم با اجرای سیاست هایی 
قابل رفع ش��دن اس��ت و از دولت انتظار می رود چنین کند. طبیعی اس��ت در 
اقتصادی که بازدهی بخش صنعت ۶ درصد است ولی بازدهی تجارت بین 
۲۰۰ تا ۳۰۰ درصد اس��ت، چرا باید رش��د تولید به وجود بیاید؟ قیمت مس��کن 
چند برابر افزایش یافت؟ طبیعی است سرمایه های کشور نیز به این بخش ها 
می رود و این نیز به معنای آن است که اکنون نه تنها فقرا بلکه طبقه متوسط 

هم دیگر امکان داشتن سرپناهی را ندارد.
منبع: خبرآنلاین

يادداشت

گروه تجارت: روسای اتاق های بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
سراس�ر کش�ور در نشس�ت خود در ارومیه، به بررس�ی وضعیت لایحه 
قانون مالیات بر ارزش افزوده و همچنین چگونگی حضور ایران در منطقه 

اوراسیا پرداختند.
در این نشست که به میزبانی اتاق ارومیه و با حضور استاندار آذربایجان 
غربی و نماینده ارومیه در مجلس ش��ورای اس��لامی برگزار شد، رئیس 
اتاق ایران ضمن اشاره به جایگاه سفارتخانه های ایران در توسعه تجارت 
خارجی گفت: زمانی که آقای روحانی به عنوان رئیس جمهور انتخاب 
شدند، از ایشان خواستم که درانتخاب سفرای ایران در دیگر کشورها و 
همچنین در انتخاب استانداران، رویکرد اقتصادی را جایگزین رویکرد 
سیاسی کنند.  شافعی گفت: خوشبختانه در حال حاضر تعداد قابل توجهی 
از استانداران کشور نگاه های جدی به بخش اقتصادی دارند و روابط خوبی 
را با اتاق های استانی برقرار کرده و توانسته اند با همکاری هم قدم های 
موثری بردارند. بر اساس اظهارات او در هر منطقه و استانی، ظرفیت های 
بکری نهفته است که می توان با تکیه بر آنها به بهبود شرایط اقتصاد منطقه 
ای کمک کرد. شافعی افزود: در این راستا استان آذربایجان غربی با توجه 
به موقعیت استراتژیکی که دارد می تواند بسیار موثر عمل کند، به ویژه با 
توجه به آغاز همکاری های ایران با کشورهای منطقه اوراسیا که در این 

حوزه نیز استان آذربایجان غربی می تواند نقش آفرین باشد.
  �بخش خصوصی ساکت نماند

نادر قاضی پور، نماینده ارومیه در مجلس نیز با حضور در این نشست 
به لایحه قانون مالیات بر ارزش افزوده اش��اره و خاطرنش��ان کرد: اگر 
این لایحه با همین وضعیتی که دارد به تصویب برسد به ضرر بخش 
خصوصی خواهد بود چراکه بسیار مبهم بوده و موجب بروز رفتارهای 
سلیقه ای خواهد شد. وی از روسای اتاق های استانی خواست تا ساکت 

نباشند و دیدگاه ها و مطالبات خود را در این رابطه مطرح کنند.
  �احیای واحدهای تولیدی غیرفعال 

محمدمهدی شهریاری، استاندار آذربایجان غربی، به وضعیت تحریم 
ها اشاره کرد و گفت: امروز همگان به نقش بسزای بخش خصوصی 

واقف هستند و می دانند که باید با اعضای اتاق ایران همفکری کنند. 
وی به وضعیت اقتصادی کشور در سال گذشته و نوسانات ارزی اشاره و 
تصریح کرد: در آن زمان اتاق های سراسر کشور توانستند از ادامه نوسانات 
جلوگیری و از ابلاغ بخشنامه های ناگهانی ممانعت کنند. در این راستا 
همکاری بخش خصوصی و با دولت موثر واقع شد. این مقام مسئول 
در ادامه مشکل و دغدغه اصلی اقتصاد را اشتغال دانست و تصریح کرد: 
مشکل بیکاری تنها با سرمایه گذاری برطرف می شود و سرمایه گذاری 
هم امنیت و ثبات نیاز دارد. در خواست ما از شما این است که از روش 
های سنتی اجتناب کرده و استارتاپ ها را جدی بگیرید. از طرف دیگر 

ارتباط با دانشگاه ها نیز بسیار مهم و ضروری است. فعالان اقتصادی و 
صاحبان صنایع می توانند با برقراری رابطه موثر با دانشجویان، آنها را 
برای فعالیت های آینده مهیا کنند. استاندار آذربایجان غربی، ظرفیت 
های این منطقه را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: خوشبختانه توانسته 
ایم در چند ماه اخیر اقدامات خوبی برای بهبود وضعیت اشتغال استان 
انجام دهیم تا آنجا که بیشترین میزان کاهش نرخ بیکاری را از بین سایر 
استان های کشور، تجربه کردیم. شهریاری از تلاش ها برای احیای 
واحدهای صنعتی و تولیدی که در حال حاضر متوقف هستند خبر داد 
و گفت: هدف ما این اس��ت که واحدهای غیرفعال را دوباره به چرخه 

اقتصادی برگردانیم. تا به امروز 47 واحد دوباره فعال شده اند و این روند 
ادامه خواهد داشت.

  �سیستم های گمرکی باید به روز شوند
حسن انتظار، رئیس اتاق ارومیه، ضمن ارائه گزارشی از وضعیت تولید و 
تجارت در استان آذربایجان غربی تصریح کرد: این استان از نظر تولید 
انواع میوه و وجود صنایع تبدیلی محصولات کشاورزی رشد قابل توجهی 
داشته است. همچنین منابع غنی معدنی در اخیتار دارد که می توان روی 
آنها سرمایه گذاری کرد. وظیفه ما در مورد این بخش شناسایی ظرفیت ها 
و معرفی آنها به بخش خصوصی است. این فعال اقتصادی همچنین به 
پتانسیل های گردشگری این منطقه اشاره کردو گفت: یکی از بزرگترین 
داشته های این استان، طبیعت بکر و آثار باستانی با قدمت طولانی است 
که نباید نادیده گرفته شوند. این عضو هیات نمایندگان اتاق ایران وضعیت 
مرزهای این استان با عراق و ترکیه را نامساعد خواند و خواستار بازنگری 
و اصلاح کمبودها در این مناطق شد. وی تاکید کرد: لازم است سیستم 
های گمرکی فعال در این بخش به روز شوند. انتظار در ادامه از بی توجهی 
دستگاه های تصمیم گیرنده به نظرات و دیدگاه های بخش خصوصی 

انتقاد کرد و خواستار اصلاح این روند شد.
  �از تجربه های گذشته درس بگیریم

در ادامه شافعی گزارشی از مهم ترین اقدامات خود و هیات رئیسه طی 
دو هفته گذشته ارائه داد.

رئیس اتاق ایران در ابتدا به دیدار خود با رئیس مجلس اشاره و از سطح 
روابط ایشان با اتاق ابراز خرسندی کرد و گفت: بیشترین بحث ها در این 
جلسه مربوط به روابط خارجی ایران به ویژه منطقه اوراسیا بود. ایشان 
توصیه هایی داش��تند و اعلام آمادگی کردند تا با همکاری اتاق برای 
گسترش روابط تجاری با کشورهای اوراسیا قدم بردارند. همچنین وعده 
دادند تعرفه های ترجیحی به گونه ای تدوین شود که منافع کشور در 
آن لحاظ شده و از نظرات اتاق نیز استفاده شود و مانند آنچه در ارتباط با 

وضعیت تعرفه ترجیحی با ترکیه اتفاق افتاد، تکرار نشود.

شافعی در نشست روسای اتاق های سراسر کشور مطرح کرد؛

کمک به اقتصاد با استفاده از ظرفیت های استانی

مهمترین چالش صادرکنندگان کشور حمایت از سرمایه گذاری در مناطق محرومافزایش 22/5 درصدی وزن صادرات کشور 
برخ��ی محدودیت ه��ای وارداتی که از 
خرداد ماه س��ال گذش��ته به وجود آمد 
ش��رایطی را س��بب ش��د که واحدهای 
تولیدی ما به سمت تولید داخلی حرکت 

کنند.
به گزارش ایلنا، حمید رضا زادبوم در حاش��یه بازدید و گش��ایش 
نوزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت در جمع خبرنگاران گفت: 
با توجه به افزایش  وزنی ۲۲٫۵ درصدی صادرات در ۶ ماه اول 
س��ال جاری نش��ان از تحرک صادراتی کشور در بخش تولید به 
خص��وص کالاهای صنعتی اس��ت.البته برخی محدودیت های 
وارداتی که از خرداد ماه س��ال گذش��ته به وجود آمد ش��رایطی 
را س��بب ش��د که واحدهای تولیدی ما  به س��مت تولید داخلی 

حرکت کنند.

وزی��ر صمت اظهار داش��ت: در مناطق 
کم برخ��وردار مناب��ع مال��ی همچون 
مناب��ع تبصره م��اده ۱8، منابع صندوق 
ام��ام رض��ا و همچنی��ن منابعی که در 
ح��وزه کارآفرینی وجود دارند را باید در 

مرحله تخصیص به درستی مدیریت کنیم تا نتیجه بهتری نیز 
حاصل می شود.

به گزارش ایلنا و به نقل از وزارت صنعت، معدن و تجارت، رضا 
رحمانی افزود: بخش��ی از امور مربوط به ش��هرک های صنعتی 
ک��ه مرتب��ط با وزارت صنعت معدن و تجارت به ویژه در مناطق 
محروم و کم برخوردار کش��ور اس��ت، دس��تور اکید صادر شده تا 
بالاترین میزان مس��اعدت در نحوه واگذاری زمین ها و تامین 

تسهیلات مورد انجام شود.

مدیر بازرگانی شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو با اشاره به اینکه سال ۱۳۹7 از 
منظر اقتصادی، سالی پرالتهاب به لحاظ 
ارزی، مق��ررات و آیین نامه ه��ای وضع 
ش��ده از سوی وزارت صمت و صادرات 

و واردات بود گفت: بخشی از این التهاب و آشفتگی بازار و اقتصاد 
کشور ناشی از اعمال تحریم های جدید بود.

به گزارش ایلنا، محمدکیوان آرا عنوان کرد: در سال ۹7 و با هدف 
جبران کسری ارز، بانک مرکزی محور سیاستگذاری کلان کشور 
شد و تمام فعالیت های بخش اقتصادی کشور متاثر از تصمیمات 
معاونت ارزی گردید. اگرچه اعلام ش��د تمام چرخه واردات باید 
از طریق سیستم بانکی صورت پذیرد اما هیچگاه مبادلات مالی 

امکان پیگیری از طریق بانک ها را نداشته است. 

گ�روه صنع�ت و معدن:  سرپرس�ت معاونت ام�ور صنایع وزارت 
صمت روند تولید صنعتی در کش�ور را در ش�ش ماهه اول س�ال 
جاری و تداوم آن ش�ش ماهه آتی به دلیل توجه به عمق س�اخت 

داخل مناسب اعلام کرد.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، مهدی صادقی نیارکی، 
در حاش��یه گش��ایش نوزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت در 
جم��ع خبرن��گاران ب��ا بیان این مطلب توضی��ح داد: بخش های 
مختلف اقتصادی کش��ور به دلیل بعضی از محدودیت ها تحت 
تاثیر قرار گرفته اند ولی بخش صنعت به دلیل توجه به افزایش 
عمق ساخت داخل و جایگزینی واردات وارد مرحله افزایش تولید 

در کالاهای مزیت دار شده است.
وی ادامه داد:در شش ماهه دوم مشروط به تامین به موقع منابع 
ارزی و نقدینگی مورد نیاز از س��وی نهادها و موسس��ات پولی و 
بانکی؛ دس��تاوردهای مناس��بی در حوزه رونق تولید و افزایش 

صادرات را خواهیم داشت.
نیارکی همچنین با تبیین سیاست های حمایتی وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت از صنایع مزیت دار گف��ت: برگزاری میزهای 
تخصصی و همچنین افزایش عمق ساخت داخل از جمله برنامه 

های الویت دار در وزارت صمت است.
وی با اشاره به توسعه صادرات غیر نفتی برای معرفی محصولات 
ساخت ایران به اقصی نقاط دنیا تصریح کرد: توجه به صادرات 
غیرنفت��ی منج��ر به ارز آوری و همچنی��ن تامین نیازهای ارزی 

حوزه تولید می شود.

نیارکی با اشاره به وضعیت صنعت در شش ماهه اول سالجاری 
گفت: در بخشی از صنایع که عمق ساخت داخل بیشتری دارند، 
رونق تولید عمیق تر است ولی بعضی از صنایع که برای تامین 

مواد اولیه؛ واسطه ای و تامین زنجیره لجستیک نیاز به واردات 
دارند ، در تلاش هستیم تا با تامین به موقع مواد اولیه ، محصولات 

صنعتی در شرایط مناسبی وارد بازار بشوند.

سرپرس��ت معاونت امور صنایع در بخش دیگری از س��خنانش با 
اشاره به فعالیت ستاد تسهیل و رفع موانع تولید تصریح کرد: در 
ستاد ملی تسهیل مباحث کلان حوزه صنعت رسیدگی می شود 
و مصوبات کلان ابلاغ می ش��ود ولی در کارگروه های اس��تانی 
مسائل خرد بنگاه ها با حضور همه اعضا ستاد رسیدگی و ابلاغ 
می ش��ود. صادقی نیارکی با اش��اره به مصوبات س��تاد تس��هیل، 
از انعق��اد تفاه��م نام��ه ای با معاونت قضایی دادس��تانی مبنی بر 
پیگیری اجرایی شدن مصوبات خبرداد. وی تامین نقددینگی و 
تعیی��ن تکلی��ف بدهی های بانکی،مباحث مربوط به بیمه تامین 
اجتماعی و مباحث زیر س��اختی از جمله آب و برق بنگاه ها را از 
جمله مشکلات بنگاه های صنعتی عنوان کرد که در کارگروه های 
استانی رسیدگی می شود. صادقی نیارکی درباره اعلام گزارش 
هایی در زمینه رش��دمثبت صنعتی بیان کرد: بیش��تر صنایعی که 
عمق ساخت داخل بیشتری دارند همانند کانی های غیرفلزی و 
آنهایی که وابستگی کمتری به مواد اولیه واسطه ای و تجهیزات 
دارند، صدق می کندو ما این رشد را هم در وزن صادرات و هم در 
تولید بخش بنگاههایی که جایگزین واردات شده اند، مشاهده 
کرده ایم. سرپرست معاونت امور صنایع مهمترین چالش صنعت 
را تامین نقدینگی و منابع مالی دانست و گفت: نقطه قوت صنعت 
ساخت داخل است که به واسطه افزایش نرخ ارز بسیاری از کالاها 

توجیه دارد که در داخل تولید شود .
او ادامه داد: تولید داخل سبب تحکیم و تقویت اقتصاد می شود و 

تحکیم و تقویت اقتصاد باعث برونگرایی و صادرات می شود.

سرپرست معاونت صنایع وزارت صنعت خبر داد؛

چه خوش گفت حافظ...رونق تولیدصنعتی در شش ماهه سال جاری

ادامه از صفحه یک
...که می توان در حال و زمانه حاضر به آن تمسک جست باور 
حافظ به مروت و مدارا است تا بتوان به آسایش و آرامش دنیا و 
عقبی رسید. ایران امروز با همسایگان خود و سایر کشورهای 
دنی��ا رابط��ه اطمینان بخش و پایداری ندارد و همین موضوع 
تبعات منفی بس��یاری در حوزه های سیاس��ت خارجی، اقتصاد 
و اجتماع برجای گذاشته است. طی ماه های اخیر  مسئولان 
م��دام وع��ده م��ی دهند که می خواهند رابطه و تعامل با دنیا _ 
به اس��تثنای رژیم صهیونیس��تی و آمریکا _ را توسعه بخشند 
و برای تحقق این وعده، دیپلماس��ی نس��بتا فعالی را به اجرا 
گذاشته اند، اما به نظر می رسد این تلاش ها به دلیل این که 
راهبرد تعریف ش��ده ای ندارد هنوز نتوانس��ته اس��ت چنان که 
باید محقق ش��ود و به نظر می رس��د در بخش��ی از کانون های 
ق��درت ع��زم و اراده جدی برای اجرای این مهم وجود ندارد و 
حتی س��نگ اندازی هم می کنند. ما می توانیم بر س��ر موضع 
خود باش��یم و به استکبارس��تیزی ادامه دهیم اما در عین حال 
به خاطر منافع ملی با دوس��تان و دش��منان مروت و مدارا را 
س��رلوحه راهبرد کش��ورمان در  قبال جهان خارج قرار دهیم، 
همان طور که حافظ هفتصد سال پیش از این گفته است: « 
آسایش دو گیتی تفسیر این دو حرف است/ با دوستان مروت، 

با دشمنان مدارا»

کارخانه کنستانتره معدن مس اهر افتتاح شد
کارخانه تولید کنس��انتره معدن مس انجرد شهرس��تان اهر در 
آذربایجان ش��رقی امروز با حضور وزیر صمت افتتاح ش��د.  به 
گ��زارش خبرن��گار  ایرنا،  کارخانه تولید کنس��انتره معدن مس 
انجرد با س��رمایه گذاری ۳۰ میلیون یورویی و ۲۵۰۰ میلیارد 
ریالی بخش خصوصی به بهره برداری رسید. این طرح معدنی 
موجب تکمیل زنجیره ارزش در آذربایجان ش��رقی ش��ده و در 
تأمین بخش��ی از کنس��انتره مس پروژه کاتد مؤثر خواهد بود. با 
انجام اکتشافات تکمیلی در معدن مس انجرد شهرستان اهر، 
ذخیره آن به میزان ۳۰۰ میلیون تن کانسنگ سولفوری با عیار 
متوسط ۰.8۵ درصد تخمین زده شده است.  این معدن از نوع 
کانسارهای پرفیری بوده و به روش روباز استخراج می   شود؛ با در 
نظر گرفتن ظرفیت های این معدن، توسعه و احداث طرح های 

زنجیره کامل تولید مس از اهداف استراتژیک است.

سرمقاله

رییس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی 
تهران معتقد اس��ت با توجه به رش��د غیرمعمول 
تولید دارو در شش ماهه ابتدایی سال جاری، باید 
شرایط را به طور کامل رصد کرد تا خطر قاچاق 
داروهای تولیدی در ایران به خارج از کشور وجود 
نداشته باشد. محمود نجفی عرب در گفت وگو با 

ایسنا، اظهار کرد: برآوردها نشان می دهد که در 
شش ماهه ابتدایی سال جاری میزان تولید دارو در 
ایران حدودا 4۵ تا ۵۰ درصد افزایش یافته است. 
شبیه به این آمار در عملکرد شرکت های پخش 
دارو نیز قابل رصد است. این در حالی است که 
ارزیابی از عملکرد تولید داروی کشور در ۳۰ سال 

گذشته چنین رشدی را نشان نمی دهد.
ب��ه گفت��ه وی، با توجه ب��ه افزایش مصرف دارو 
و بالا رفتن جمعیت هر س��ال به طور میانگین 
ح��دودا تولید دارو ۱۲ درصد افزایش می یافت و 
این در حالی اس��ت که رقم امس��ال رشد بیش از 

4۰ درصدی تولید را نشان می دهد.

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و اتریش که 
هیات ۲۶ نفره تجار ایرانی در سفر به اتریش را 
سرپرستی می کرد در همایش اقتصادی دو کشور 
با اشاره به روابط خوب اقتصادی و تجاری ایران 
و اتری��ش، بر اهمیت نقش بخش خصوصی به 
ویژه شرکت های اتریشی در حفظ و توسعه روابط 

تجاری تاکید کرد.
ب��ه نق��ل از اتاق بازرگان��ی ایران، هیات تجاری 
۲۶ نفره اتاق مشترک بازرگانی ایران و اتریش 
به سرپرس��تی پدرام سلطانی، مذاکره با فعالان 

اقتصادی اتریش را در دستور کار قرار دادند.
هی��ات تج��اری ایران در این س��فر با حضور در 

همای��ش اقتص��ادی ایران و اتریش و نشس��ت 
رودررو با تجار اتریشی شرکت کردند. 

سلطانی در وین با اشاره به روابط خوب اقتصادی 
و تجاری ایران و اتریش، بر اهمیت نقش بخش 
خصوصی به ویژه شرکت های اتریشی در حفظ و 

توسعه روابط تجاری دو کشور تاکید کرد.

بوی قاچاق معکوس می آیدمعامله پایاپای اسناد تجاری بین ایران و اتریش صنعت و معدن 
www.tejaratonline.ir

بازار حلال، فرصت مطلوب ارزآوری
گروه صنعت و معدن: معاون نظارت بر اجرای اس�تاندارد س�ازمان 
ملی اس�تاندارد گفت: چنانچه بتوانیم پنچ درصد از بازار گس�ترده 
ح�لال را در دنی�ا برای کش�ور هدفگ�ذاری کنیم، حدود ١25 میلیارد 
دلار درآمد ارزی برای کش�ور حاصل می ش�ود که 2.5 برابر درآمد 

نفتی کشور است.
»وحید مرندی مقدم« به عنوان سخنران پیش از خطبه های نماز 
جمعه در دانش��گاه تهران  با بیان اینکه این س��ازمان در حوزه های 
جدید و نو وارد ش��ده، افزود: اکنون اس��تانداردهای نانو، هسته ای، 

گردش��گری و مس��ئولیت های اجتماعی تدوین می کنیم. در حوزه 
نانو با توجه به گزارش دبیر ستاد نانو، کشور رتبه چهارم را در علم 
و تکنولوزی نانو به دس��ت آورده اس��ت. همچنین در حوزه تدوین 
اس��تاندارهای نانو بعد از چین و انگلس��تان رتبه س��وم را در دنیا دارد 
و همه این ها ش��رایطی فراهم می کند که در این عرصه اقتصادی 
حضور فعال تر داشته باشیم. وی یادآور شد: ایران در سازمان ایزو 
یا اس��تاندارد جهانی، هم عضو هیات مدیره اس��ت و یک کرس��ی 
از ۱۵ کرس��ی را در اختیار دارد که این موضوع در ش��رایطی که 

اغراض سیاس��ی در مس��ائل فنی هم خودش را نش��ان می دهد، 
کاری دش��وار بوده اس��ت. این مقام مس��ئول ضمن اشاره به کسب 
موفقیت در اس��تاندارهای حلال افزود: اس��تانداردهای کشورهای 
اسلامی در موسسه استاندارد و اندازه شناسی کشورهای اسلامی 
تدوین می ش��ود و امروز اس��تاندارد های لازم در این ارتباط مدون 
ش��ده و مورد تایید قرار گرفته، اکنون اس��تانداری نوش��ته شده که 
نیاز و دغدغه های تمام فرقه های مذهبی را پوشش می دهد. وی 
اضاف��ه کرد:  براس��اس برنامه ری��زی انجام گرفته در حوزه حلال، 

ام��روز فقی��ه ناظ��ر بر امور حلال و تایید ش��وراری نگهبان داریم و 
همچنین شواری فقهی حلال تشکیل شده است. معاون سازمان 
استاندارد با بیان اینکه حلال از دو منظر قابل بررسی است، توضیح 
داد: نخس��تین حوزه حلیت و دغدغه های ش��رعی اس��ت که در این 
مورد موفقیت های لازم را به دست آوردیم. اما از منظر اقتصادی 
بای��د گف��ت: اکن��ون در حوزه حلال در دنی��ا بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد دلار گردش مالی حلال اعم از غذای حلال، دارو، پوشاک 

و گردشگری جریان دارد.


